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Pojedynek w ciemnościach
Najczęściej zadawane pytania

Wersja 1.3
Przygotowali:

Andrzej „Andy” Fiett, Zev Shlasinger, Michael Koznarsky, Friedemann de Pedro

i społeczność BoardGameGeek

Tłumaczył na język polski:

Andrzej “Andy” Fiett

PRZEBIEG GRY
Pytanie: W którym momencie kończy się nalot, a więc gra?
Odpowiedź: Gra kończy się, gdy WSZYSTKIE samoloty wylądują. Zatem gracz niemiecki musi zadbać, by wszystkie jego myśliwce zdołały powrócić do baz – w przeciwnym wypadku Brytyjczycy w ostatniej chwili zdobędą dodatkowe punkty zwycięstwa w wyniku przymusowego lądowania niemieckich pułków.

BRYTYJSKA FLOTA BOMBOWCÓW

P: Czy w momencie bombardowania miasta przez flotę bombowców trafione zostaje również lotnisko, znajdujące się na tym samym heksie?

O: Nie. Bombowce atakują wyłącznie miasta. Lotniska mogą być zbombardowane tylko przez Mosquity.
P: Czy można bombardować więcej niż jedno miasto?

O: Nie.

MOSQUITY (MOSSIE)

P: Czy Mossie mogą w czasie jednej akcji zrzucać bomby i znaczniki celu?

O: Tak.
P: Czy Mossie mogą dla zmylenia przeciwnika zrzucać znaczniki celu nad miastem, które nie jest celem nalotu (nie zdobywając oczywiście z tego tytułu dodatkowych PZ)?
O: Tak.

P: Czy Mossie mogą zmienić pułap lotu w czasie swego ruchu? Np. jeśli na pierwszy heks wleciały na niskim pułapie, by zrzucić bomby na lotnisko, czy mogą wejść na wysoki pułap w czasie ruchu na kolejny heks?

O: Nie. Oba heksy traktujemy jako jeden ruch, dlatego gracz musi zdecydować, czy Mossie cały ten ruch wykonają na niskim czy na wysokim pułapie.
P: Czy Mossie i flota bombowców mogą zajmować jednocześnie ten sam heks?

O: Tak. Nie mogą natomiast startować i lądować na tym samym heksie.

P: Czy Mosquity muszą wylądować w tej samej turze, w której uczynią to bombowce?

O: Nie. Po wylądowaniu floty bombowców Mosquity mogą zawrócić w kierunku Niemiec, by polować na powracające myśliwce nocne przeciwnika.

P: Jeżeli Mossie walczą przeciwko dwóm niemieckim pułkom na heksie, na którym występują chmury, czy gracz brytyjski otrzymuje 1 PZ (po jednym za każdy pułk = 2, minus 1 za chmury), czy 0 PZ (każdy pułk daje 1 VP minus 1 za chmury)?
O: Brytyjczycy zdobywają 1 PZ. Modyfikator za chmury odejmuje się od łącznej liczby PZ zdobywanej przez Mosquity w wyniku walki.

P: Niemieckie myśliwce zostają zaatakowane, gdy wlecą na heks, na którym znajdują się Mosquity. Gracz brytyjski zdobywa wówczas PZ. Czy podobnie dzieje się, gdy Mosquity wlecą na heks z niemieckimi myśliwcami?
O: Nie. Gracz brytyjski otrzymuje PZ za walkę Mosquitów po ruchu niemieckich myśliwców. Niemcy nigdy nie zdobywają PZ za walkę z Mosquitami.

P: Czy Mosquity zdobywają PZ za walkę z niemieckimi myśliwcami, które krążą na heksie z Mosquitami, bądź startują i pozostają na takim heksie?

O: Tak. Warto zwrócić uwagę, że w przypadku, gdy pułk niemiecki startuje i pozostaje (a więc krąży) na heksie z Mosquitami lecącymi na niskim pułapie, Brytyjczycy zdobywają 2 PZ (po 1 PZ za blokowanie lotniska i za walkę powietrzną).
P: Jeżeli pułk myśliwców wleci na heks z Mosquitami, a następnie na nim wyląduje, to czy Brytyjczycy zdobywają punkt za walkę powietrzną?

O: Tak. Walka ma miejsce przed lądowaniem.

P: Czy Mosquity muszą się znajdować na niskim pułapie, by zrzucać znaczniki celu?

O: Nie, mogą to robić z dowolnego pułapu. Niski pułap jest wymagany tylko w czasie bombardowania,

P: Jeżeli Mosquity poruszają się o dwa heksy, czy mogą one bombardować/zrzucać znaczniki celu na obu heksach, czy tylko na drugim z nich?
O: Mosquito mogą bombardować/zrzucać oznaczniki na obu heksach. W przypadku bombardowania muszą się oczywiście znajdować na niskim pułapie.

P: Czy zrzucone znaczniki celu pozostają na planszy do końca gry?

O: Tak. Dla uproszczenia znaczniki celu w grze nie gasną. Można oczywiście usunąć je po zbombardowaniu celu przez flotę bombowców, gdyż nie odegrają one już żadnej roli w grze.
NIEMIECKIE MYŚLIWCE

P: Czy można lądować w celu uzupełnienia paliwa, gdy zbiorniki nie są jeszcze puste?

O: Tak. Niemiecki pułk może lądować w dowolnym momencie, nawet w tym samym ruchu, w którym wystartował.

P: Czy pułk może uzupełnić paliwo także wtedy, gdy musiał lądować, bo poziom paliwa spadł do 0?

O: Tak.

P: Czy pułk myśliwski może lądować, jeśli znajduje się na wysokim pułapie.

O: Tak – dotyczy to także wszystkich samolotów w grze.

P: Czy niemiecki pułk może uzupełniać paliwo na dowolnym własnym lotnisku, czy musi to uczynić na lotnisku, na którym został umieszczony w momencie rozpoczęcia gry?

O: Na dowolnym lotnisku.

P: Czy niemieckie myśliwce atakują flotę bombowców w jej ostatnim ruchu i zdobywają PZ przed jej lądowaniem?
O: Myśliwce mogą atakować flotę bombowców w jej ostatnim ruchu, przed lądowaniem.

P: Jeżeli flota bombowców wleci na heks, na którym niemiecki pułk myśliwców znajduje się na lotnisku, to czy Niemcy zdobywają PZ?

O: Nie. By stoczyć walkę, myśliwce muszą znajdować się w powietrzu.

P: Czy pułk myśliwski, który pokonuje dwa heksy (lecąc z wiatrem i nie wykonując zwrotu), może zmienić pułap lotu między pierwszym a drugim heksem ruchu?
O: Tak.

P: Jeśli pułkowi myśliwców pozostały dwie jednostki paliwa, to czy może on polecieć na sąsiedni heks, lecąc pod wiatr?
O: Nie. Ten ruch byłby nielegalny, ponieważ lot pod wiatr wymaga trzech jednostek paliwa.

P: Pułk ma 3 (lub więcej) jednostki paliwa. Czy może polecieć na sąsiedni heks z wiatrem, po czym skręcić w lewo lub w prawo, wydatkując na cały ten ruch 3 jednostki paliwa?

O: Nie. Jeśli pułk wykorzystuje sprzyjający wiatr, by przelecieć dwa heksy, musi lecieć prosto i w kierunku dokładnie zgodnym z kierunkiem wiatru.

P: Na których heksach przymusowe lądowanie niemieckich myśliwców daje 4 PZ Brytyjczykom?

O: 1, 2, 3, 8, 9, 10, 16, 17, 23.

P: Według przepisów Niemcy zdobywają PZ w momencie, gdy flota bombowców wleci na heks, na którym znajdują się niemieckie myśliwce. A co się dzieje, gdy pułk myśliwski poruszy się na heks z brytyjskimi bombowcami?

O: Nic się nie dzieje.

P: Ile paliwa zużywa pułk myśliwski, jeśli startuje i pozostaje na tym samym heksie na niskim pułapie?

O: Jedną jednostkę, podobnie jak w czasie krążenia nad heksem.
P: Czy można wykonać ruch pułkiem myśliwskim i wylądować w tym samym ruchu?

O: Tak.

P: Czy cysterna z paliwem musi się znajdować na heksie, na którym ląduje pułk myśliwski, by ten mógł uzupełnić paliwo i wystartować w następnej turze?

O: Nie. Cysterny z paliwem służą umożliwieniu lądowania więcej niż jednego pułku na jednym lotnisku.

P: Gdy niemieckie myśliwce lecą niżej niż flota bombowców, otrzymują ujemny modyfikator -1 PZ dla każdego pułku. Czy to jedyny przypadek, gdy pułap lotu ma wpływ na niemieckie myśliwce?
O: W podstawowej wersji gry tak. Planowane rozszerzenia mogą to zmienić.

P: Jeżeli pułk myśliwców porusza się z wiatrem o dwa heksy, a na pierwszym z nich znajdują się Mosquity, to czy brytyjskie samoloty atakują?

O: Tak.

P: Czy uzupełnianie paliwa zajmuje całą turę? Np. pułk ląduje w 4 turze – czy w 5 może wystartować z pełnymi zbiornikami?
O: Tak.

POGODA

P: Czy modyfikator za pogodę, stosowany w czasie walki Mosquitów z niemieckimi myśliwcami stosuje się do każdego niemieckiego pułku osobno, czy do łącznej sumy PZ zdobywanej przez Brytyjczyków?

O: Do łącznej sumy. A więc najpierw gracz brytyjski otrzymuje 1 PZ za każdy pułk myśliwców (ale maksymalnie za 2 pułki!), a potem dopiero dodaje lub odejmuje wszystkie modyfikatory od tej sumy.
P: Czy modyfikatory pogodowe w czasie walki z bombowcami stosuje się dla każdego niemieckiego pułku osobno, czy dla sumy PZ zdobywanych przez wszystkie pułki?

O: Każdy niemiecki pułk oblicza swoje PZ osobno, stosując wszystkie występujące modyfikatory.

PUNKTY ZWYCIĘSTWA

P: Czy można dostać ujemne punkty zwycięstwa?

O: Nie.

P: Czy wartość „30” na torze PZ oznacza, że więcej punktów nie da się zdobyć?
O: Dla ułatwienia można ignorować wszystkie punkty powyżej 30. Jeśli jednak takie przypadki zdarzają się częściej, można rejestrować punkty powyżej 30 w dowolny, odpowiadający graczom sposób.

ZASADY ZAAWANSOWANE

P: Kiedy dokładnie zmienia się pogoda?

O: Przed ruchem floty bombowców. Np. jeśli pogoda ma się zmienić przed ruchem 4, Mosquity i niemieckie myśliwce poruszają się w dotychczasowych warunkach pogodowych, zaś bombowce w warunkach zmienionych zgodnie z przepisami.

P: Czy po lądowaniu pułku wyposażonego w specjalną instalację paliwową MW 50, można uzupełnić także tę instalację?
O: Tak. Uwaga: przepis w instrukcji, zezwalający na użycie MW 50 tylko jeden raz w ciągu nocy jest błędny!

P: W przypadku podświetlenia chmur przez reflektory przeciwlotnicze, myśliwce dostają podwojoną premię za obecność reflektorów. Czy dotyczy to tylko myśliwców lecących na wysokim pułapie?
O: Tak. Zarówno flota bombowców, jak i niemieckie myśliwce muszą znajdować się ponad chmurami (tzn. na wysokim pułapie), aby mógł zostać zastosowany ten przepis.
P: Na 9 stronie instrukcji znajduje się przepis „Artyleria plot. przeszkadza własnym myśliwcom”. Jakiemu zjawisku ma odpowiadać ta reguła?

O: Znana jest historia nalotu na Berlin, w trakcie którego przestrzeń nad miastem była tak wypełniona eksplozjami i odłamkami niemieckich pocisków przeciwlotniczych, że niemieckie myśliwce były zmuszone czekać na bombowce poza zasięgiem rażenia dział przeciwlotniczych.
MISJE SAMODZIELNE
P: Skoro Mosquity znajdują się zawsze na wschód od bombowców w locie nad cel i na zachód od nich w locie powrotnym, to niemieckie pułki myśliwskie prawie nigdy nie będą wlatywać na heks z Mosquitami. Niemcy wykonują ruch jako pierwsi, więc bardzo łatwo przewidzieć, gdzie Mossie się NIE ZNAJDĄ. Czy mam rację?
O: Nie. Pułki niemieckie będą musiały często wlatywać na heks z Mosquitami, ponieważ bombowce również mogą udać się w tym kierunku. Pierwszy ruch w grze wykonują Mosquity.
P: Rysunek na stronie 10 instrukcji pokazuje, że bombowce mają startować z heksu nr 1, a Mosquity z heksu nr 8. Jeśli zostanie wylosowana karta nawigacyjna, nakazująca lot bombowców na wschód, udadzą się one na heks 2. Co mają zrobić Mosquity, skoro nie będą mogły w swoim ruchu osiągnąć heksu 3, by znaleźć się na wschód od floty bombowców?
O: Mossie wykonują ruch jako pierwsze i lecą na heks nr 2.

P: Według przepisów „kiedy bombowce są nad miastem-celem, każdy niewykorzystany żeton bomb/znaczników celu traktowany jest jak znacznik celu”. Czy zatem w drodze powrotnej Mossie nie mają już żadnych bomb?

O: Tak.

P: W czasie misji samodzielnej flota bombowców znalazła się przy północnej krawędzi mapy. Czy dopóki bombowce tam pozostają, powinienem po prostu ignorować wylosowane karty nawigacyjne, nakazujące ruch na północny wschód i północny zachód?
O: Tak. Jeśli ruch jest niedozwolony, należy wyciągnąć kolejną kartę.
P: Jeżeli skończą się karty nawigacyjne, a flota bombowców nie osiągnie celu (albo lotnisk w Wielkiej Brytanii), czy należy przetasować użyte wcześniej karty?

O: Tak.

P: Flota bombowców, lecąc na wschód, osiągnęła heks nr 7. Do tego momentu bombowce przeleciały tylko nad jednym miastem, a karta pogody wyznaczyła jako cel drugie miasto na trasie wyprawy. W talii „czerwonej” nie ma kart, które pozwoliłyby na legalny ruch, skoro bombowce nie mogą z heksu 7 lecieć ani na wschód, ani na północny wschód, ani na południowy wschód. Co robić?
O: Sugerujemy uznanie heksów 7, 15, 30 i 43 za niedostępne w czasie misji samodzielnych.
P: Jeśli w czasie lotu powrotnego flota bombowców osiągnie heks 31, dokąd mają polecieć Mosquity, skoro powinny pozostawać na zachód od bombowców?

O: Mossie lecą na heks 23, jako leżący „najbardziej na zachód”, jak to jest możliwe.

P: W czasie misji rozgrywanej samodzielnie wyprawa bombowa zawraca nad miastem-celem wskutek wyciągnięcia karty nawigacyjnej z talii „zielonej”. W rezultacie bombowce wykonają zwrot o więcej niż jeden „obrót”, co jest niedozwolone w grze dwuosobowej. Czy w samodzielnej misji taki zwrot jest legalny?
O: Zarówno w grze dwuosobowej, jak i samodzielnej, flota bombowców może wykonać dowolny zwrot po zbombardowaniu miasta-celu.

P: Nie jest dla mnie jasne, jaka jest kolejność ruchów w misji samodzielnej. Przyjmuję, że flota bombowców porusza się przed Mosquitami. Czy to oznacza, że Mossie mogą wyłącznie podążać za bombowcami, aby pozostawać po ich wschodniej stronie?
O: Kolejność ruchów jest identyczna, jak w grze dwuosobowej. Zatem: 1. Ruch Mosquito (na heks na wschód/zachód od bombowców); 2. Ruch niemieckich myśliwców; 3. Ruch bombowców.

P: W czasie lotu powrotnego Mossie muszą wykonywać ruch na heks leżący na zachód od floty bombowców. Czy zatem po zbombardowaniu celu przez wyprawę, Mosquity po prostu lecą na heks leżący na zachód od celu?

O: Tak.

P: Na jednej z kart pogody są podane dwa heksy startowe dla floty bombowców (8 i 23). W obu przypadkach jako cel wyznaczone jest pierwsze napotkane miasto, zaś na heksie 16 są dwie sylwetki Mosquitów. W przepisach nie jest opisany taki przypadek, nie wiem więc, jak postępować. Czy coś przegapiłem, czy jest to błąd w druku?
O: To błąd w druku. Flota bombowców startuje z heksu 8, a Mossie z heksu 16.

P: Na jakim pułapie lecą brytyjskie samoloty w czasie misji rozgrywanych samodzielnie?

O: Zarówno Mosquity, jak i bombowce lecą na wysokim pułapie.

P: Skoro Mosquity lecą na wysokim pułapie w czasie samodzielnych misji, jak mogą one bombardować?
O: Dla uproszczenia samodzielnych misji, Mossie mogą w ich trakcie bombardować z wysokiego pułapu.

RÓŻNE

P: Czy można lądować, lecąc na wysokim pułapie, czy trzeba obniżyć pułap w jednym ruchu, a w następnym wylądować z niskiego pułapu?

O: Lądowanie z wysokiego pułapu jest dozwolone.

P: Czy radary wydrukowane na mapie na heksach z wybrzeżem morskim należy traktować jak żetony radarów (czy dają one modyfikator + 1 niemieckim myśliwcom)?

O: Nie. Te rysunki przedstawiają radar „Wassermann”. Służył on tylko do wykrywania zbliżającego się strumienia bombowców, co w grze jest oddawane przez umieszczenie figurki bombowca na mapie. Te radary nie były w stanie naprowadzać myśliwców niemieckich na Poszczególne samoloty. Do tego celu służyły radary „Würzburg”, reprezentowane w grze przez żetony.
P: Mam kilka dodatkowych żetonów środków obrony przeciwlotniczej, pochodzących z mini-dodatków do gry. Czy to oznacza, że mogę użyć więcej niż 40 żetonów?

O: Dodatkowe żetony mogą zostać użyte tylko w zamian za odpowiednią liczbę żetonów podstawowych, które muszą zostać usunięte z gry. Nie ma ograniczeń co do ilości dodatkowych żetonów, które mogą zostać użyte, jednak nie wolno przekroczyć limitu 40 żetonów.
P: Zaintrygował mnie rysunek skrzydlatej żaby, umieszczony na odwrocie karty zmiany pogody. Czy jest to nawiązanie do jakiegoś znanego motywu?

O: Skrzydlata żaba była godłem jednej z eskadr rozpoznania meteorologicznego Luftwaffe – Wekusta 26. Jednostka ta stacjonowała m.in. na lotnisku Warszawa-Bielany (1941 r.) w Toruniu (1944 r.) oraz w Kołobrzegu (na przełomie 1944 i 1945 r.)
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Tłumaczenie: Andrzej „Andreas von Breslau” Szymczyk na zlecenie firmy Wargamer
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